
                          Protokół z XXII sesji
  Rady Miasta Torunia

                     z 25 lutego 2016 roku

XXII  sesja  Rady  Miasta  Torunia  odbyła  się  25  lutego 2016  roku w  sali  nr  33  
im. Mikołaja Kopernika Urzędu Miasta Torunia.

I. Otwarcie sesji. 

p.  M.  Czyżniewski –  otworzył  XXII  sesję  Rady  Miasta  Torunia.  Powitał  radnych  
i  przybyłych  gości,  posłów  na  Sejm  RP  I.  Michałek  i  A.  Myrchę,  radnych  sejmiku
wojewódzkiego P. Przybylskiego i A. Banaszaka oraz p. o. komendanta miejskiego policji M.
Lewandowskiego.

II. Przyjęcie protokołu z 21 sesji: protokół przyjęto bez uwag.

III. Informacje Przewodniczącego Rady:

p. M. Czyżniewski – poinformował, że:

1. Prezydent  miasta  przekazał  Radzie  Miasta  sprawozdanie  za  rok  2015  o  wysokości
wynagrodzeń  nauczycieli  na  poszczególnych stopniach awansu zawodowego w szkołach  
i  placówkach  oświatowych  prowadzonych  przez  miasto.  Radni  otrzymali  je  drogą
elektroniczną.

2.  Otrzymali  Państwo  także  drogą  elektroniczną  wykaz  organizacji  pozarządowych  
i  jednostek  gminnych  oraz  mikroprzedsiębiorstw,  które  w  2015  roku  otrzymały  wsparcie
finansowe, w formie udzielonych obniżek stawek czynszu za wynajmowane lokale użytkowe.

3.  Urząd Miasta   przekazał  Państwu Radnym PIT – R o wysokości  diet  za  ubiegły rok,
dlatego też przypominam o obowiązku składania  oświadczeń  majątkowych za 2015 rok.
Termin  złożenia  oświadczenia  upływa  30  kwietnia  .  Zgodnie  z  ustawą  o  samorządzie
gminnym  oświadczenie  majątkowe  składamy  w  2  egzemplarzach  wraz  z  kopią  swojego
zeznania o wysokości osiągniętego dochodu w minionym roku podatkowym. 

4. W sesji ostatni raz uczestniczy dyrektor BRM W. Łuczak, która kieruje biurem od lipca
1991 r. historia toruńskiego samorządu już zawsze będzie dzielić się na czasy dyrektor W.
Łuczak i czasy po. Pani dyrektor swoją wiedzą i kompetencjami, ale też niezwykłą atmosferą,
jaką  wprowadzała  do  pracy  BRM  i  całej  rady,  służyła  wszystkim  kadencjom  
i  przewodniczącym  rady.  Zaprosił  wszystkich  przewodniczących  rad  miasta  do  złożenia
życzeń i podziękowań. 

Poprosił o zabranie głosu przewodniczącego rady miasta I kadencji J. Adamiaka.

p. J. Adamiak – podziękował w imieniu 6 przewodniczących rady miasta za współpracę  
na  przestrzeni  lat.  Dyrektor  W.  Łuczak  profesjonalnie  prowadziła  biuro  i  pełniła  ważne
ogniowo pomiędzy radą a prezydentem. 

p.  M.  Zaleski –  zaznaczył,  że  w  myślach  i  wspomnieniach  dyrektor  W.  Łuczak  będzie
zawsze. Przypomniał, że współpracował z dyrektor 22 lata, najpierw przez 8 lat jako radny, 
a od 2002 r. jako prezydent. Współpraca była przyjemnością. Kompetentna i odpowiedzialna,
a  jednocześnie  wstrzemięźliwa  w  słowach,  dbająca  o  właściwy  umiar  i  wymiar tego,  
co spoczywało na barkach dyrektora BRM. 
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Współpraca z radnymi nie należy do tych, które mogą być realizowane w sposób sztampowy,
codzienny. Trzeba być za każdym razem przygotowanym na nowe rozwiązania. W tym czasie
przez skład rady przewinęło się 258 osób, z tego 2 osoby od początku do dziś. 
Dyrektor BRM powinien mieć zawsze na względzie obowiązki i cele, jakie są postawione
przed całym składem rady, ale też pamiętać, że w przestrzeni pomiędzy BRM a radą znajdują
się powinności wobec miasta.
Potwierdził, że będzie brakować dyrektor. Życzył, aby wspomnienia były zawsze dobre, aby
wracać do nich w wolnych chwilach.  Doświadczenie z pewnością jest  rarytasem dla osób
chcących współpracować z dyrektor.  

p. W. Łuczak – podziękowała za 25 minionych lat współpracy prezydentowi i wszystkim
przewodniczącym oraz radnym. 
Powiedziała,  że pozosotawia wspaniały zespół.  Za kilka dni  następcą będzie M. Wiliński.
Wyraziła przekonanie, że współpraca z nowym dyrektorem będzie również owocna. 

IV. Informacje Prezydenta Miasta: 

p. M. Zaleski –  zgodnie z § 27 ust. 5 statutu Gminy Miasta Toruń przedstawił informacje
dotyczące zdarzeń ważnych dla miasta, które miały miejsce od ostatniego posiedzenia rady
miasta:

ŚWIĘTA, UROCZYSTOŚCI

29 stycznia br. odbyła się uroczysta zbiórka na placu apelowym Centrum Szkół Artylerii
i  Uzbrojenia  z  okazji  zakończenia  zawodowej  służby  wojskowej  ppłk  Grzegorza
Soczyńskiego.  

1 lutego br. obchodziliśmy 71. rocznicę wyzwolenia Torunia spod okupacji niemieckiej.
Uroczystość patriotyczna z  tej  okazji  odbyła się  pod pomnikiem „Ku pamięci  poległych  
i pomordowanych w latach 1939-1945” przy Alei Jana Pawła II.

4  lutego  br.,  uroczystą  sesją  w ACKiS  „Od Nowa”,  rozpoczęły  się  obchody  70-lecia
Wydziału  Sztuk  Pięknych  UMK.  W  uroczystościach  z  tej  okazji  wzięli  udział
przedstawiciele władz miasta, uhonorowując jubilata Statuetką Herbu Torunia - wyróżnienie
w dziedzinie ochrony i konserwacji zabytków.

-  z okazji  Światowego  Dnia  Chorego  11  lutego  2016  r.  przedstawiciele  toruńskiego
samorządu odwiedzili Parafialny Ośrodek Pomocy "Samarytanin" na Koniuchach.

- 12 lutego Toruń uczcił 76.  rocznicę deportacji Polaków na Syberię w czasie II wojny
światowej.  Uroczystości  odbyły  się  w  Zespole  Szkół  nr  1  im.  Zesłańców  Sybiru  oraz  
w  kościele  Wniebowzięcia  Najświętszej  Maryi  Panny  i  bł.  ks.  Stefana  Wincentego
Frelichowskiego.  Przedstawiciele  władz  miasta  złożyli  kwiaty  w krużganku  kościoła  pod
tablicą poświęconą pamięci zmarłych i zamordowanych na zesłaniu.

-  15  lutego  2016  r.  w  Areszcie  Śledczym  w  Toruniu  władze  miasta  wzięły  udział  w
uroczystości z okazji Święta Służby Więziennej.

-  18 lutego,  w przeddzień 543 rocznicy urodzin Mikołaja  Kopernika,  zainaugurowano jej
obchody, wspólnym Koncertem Uniwersyteckim TOS, Orkiestry Wojskowej w Toruniu oraz
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Chóru  Akademickiego  UMK.  Koncert  był  połączony  z  obchodami  70-lecia  Orkiestry
Wojskowej w Toruniu. Tradycyjnie  19 lutego, przedstawiciele UMK oraz władz miasta,
złożyli  kwiaty  pod  pomnikiem  astronoma.  Na  uroczystościach  w  auli  uniwersytetu
uhonorowani  zostali:  wybitny  kardiolog  prof.  Paul  Alfred  Gurbel  otrzymał  tytuł  Doctora
Honoris  Causa  UMK, a  prof.  Anna  Balcar-Boroń  -  wyróżnienie  Uniwersytetu  Mikołaja
Kopernika  -  Convallaria  Copernicana. Po  raz  drugi  w  historii  Uniwersytet  Mikołaja
Kopernika przyznał tytuły Honorowych Profesorów. Podczas Święta Uniwersytetu otrzymało
je  troje  emerytowanych  naukowców  -  prof.  Mieczysława  Czerwionka-Szaflarska,  prof.
Marian Filar i  prof. Włodzimierz Tyburski. O godz. 17:00 w Sali Mieszczańskiej  Ratusza
Staromiejskiego  rozpoczęły  się  obchody  Dies  Natalis  Copernici,  czyli  rocznicy  urodzin
Mikołaja  Kopernika.  W ich  ramach  gościliśmy w  Toruniu  jedynego  Polaka,  który  odbył
podróż w kosmos – gen. Mirosław Hermaszewski.

Także  19  lutego  po  raz  trzydziesty  trzeci  zorganizowany  został  Ogólnopolski  Rajd
Kopernikański. Ponad 600 harcerzy z całej Polski przyjechało do Torunia, aby uczcić
rocznicę  urodzin  wielkiego  uczonego  i  astronoma,  Mikołaja  Kopernika.  Tegoroczna
przewodnia myśl Rajdu to “Porusz świat(ł)em”. Rajd zakończył się 21.02.2016r. uroczystym
apelem.

- 23 lutego obchodziliśmy 71. rocznicę śmierci bł. ks. Stefana W. Frelichowskiego. Pamięć
o  księdzu  została  uczczona  podczas  uroczystej  mszy w  kościele  pw.  Wniebowzięcia
Najświętszej  Marii  Panny  w  Toruniu.  Koncelebrowanej  Mszy  św.  przewodniczył  biskup
Andrzej  Suski.  Odbyło  się  także  „Uroczyste  wspomnienie”  w  Sali  Kameralnej  Centrum
Kulturalno-Kongresowego.

WYDARZENIA  

Wydarzenia kulturalne (wybrane):

-  22  stycznia  br.  w  Muzeum  Podróżników  otwarcie  wystawy  „Argentyna,  kraj  o  wielu
twarzach”,
-  29-30  stycznia  br.  w  ACKiS  „Od  Nowa”  Afryka  Reggae  Festiwal,
-  6  lutego  br.  w  Dworze  Artusa  „Koncert  Wiedeński”  (soliści  operowi),
-  7  lutego  br.  w  CKK  „Jordanki”  spektakl  „Intryga”  w  reżyserii  Jana  Englerta,
- 12 lutego br. w CKK „Jordanki” koncert jubileuszowy z okazji 25-lecia zespołu „Raz, Dwa,
Trzy”, wręczenie szklanego anioła,

- 13 lutego br. w CKK ”Jordanki” 15-lecie kabaretu „Neo-Nówka”,

-  13 lutego br.  „Walentynki w Dworze Artusa” (Kasia Stankiewicz i  Aleksander Dębicz),
- od 14 lutego br. (do 28 lutego br.) trwa w Toruniu II Międzynarodowy Festiwal Skrzypiec,
zainaugurowany występem wybitnej skrzypaczki Soyoung Yoon na Jordankach (wydarzenia 
i koncerty odbywają się w CKK Jordanki, CK „Dwór Artusa, „Hanza Cafe”)

- 19.02.2016r. w koncercie inauguracyjnym IV Międzynarodowego Konkursu Skrzypcowego
w Dworze Artusa wystąpili: Konstanty Andrzej Kulka – skrzypce, Andrzej Gębski – skrzypce,
Andrzej Wróbel – wiolonczela,

- 23 lutego br. w CKK „Jordanki” koncert Andrzeja Sikorowskiego i Grzegorza Turnaua,
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-  24  lutego  br.  w  CKK  „Jordanki”  koncert  Richard  Bona  i  Eljazz  Quintet,
-    od 24 lutego br. (do 27 lutego br.) trwa Jazz Od Nowa Festiwal,

Wydarzenia sportowe i turystyczne (wybrane):

- 31 stycznia br. na lodowisku Tor-Tor XIII Mistrzostwa Torunia w Żużlu na Lodzie,

-  6  lutego  br.  w  CT  „Park”  Bal  Sportowca  oraz  ogłoszenie  finalistów  „Plebiscytu  
na  Najlepszego  Sportowca  Torunia  2015  roku”,  organizowanego  przez  miasto  Toruń  
i  dziennik  Nowości.  W  kategorii  seniorzy  za  najlepszego  sportowca  uznano  Pawła
Przedpełskiego (żużel  - Klub Sportowy Toruń SA), a młodzieżowcem roku został  Szymon
Kowalski  (żeglarstwo,  Toruński  Klub  Żeglarski).  W  kategoriach  dodatkowych  wyboru
dokonała kapituła. I tak: trenerem 2015 roku wybrano Mariusza Szumańskiego (wioślarstwo,
Akademicki Związek Sportowy UMK Toruń), klubem roku – Twarde Pierniki SA (ekstraklasa
koszykówki  mężczyzn),  sponsorem  roku -  Przedsiębiorstwo  Budownictwa  Drogowo
Inżynieryjnego SA,  super anioła za  promocję w kraju i  na świecie – w dziedzinie sportu,
rekreacji i turystyki otrzymał Automobilklub Toruński za organizację 21. Międzynarodowego
Zlotu Miłośników Citroena 2CV Toruń 2015.
W 2017 roku będziemy świętować podwójny jubileusz: X Bal Sportowca i XV Plebiscyt  
na Najpopularniejszego Sportowca Torunia,

- 12 lutego br.  na hali  sportowo-widowiskowej Arena Toruń, odbył się II Halowy Mityng
Lekkoatletyczny Copernicus Cup Toruń 2016 r. Odnotowano przede wszystkim  sprinterski
rekord juniorki Ewy Swobody, która czasem 7.07 poprawiła w Toruniu halowy rekord świata
juniorek w biegu sprinterskim na 60 metrów, ale także wiele  rekordy życiowe i osiągnięte
minima,

-  21.02.2016r.  -  Pomorzanin  Toruń  zdobył  srebrny  medal  Halowych  Mistrzostw  Polski  
w hokeju na trawie. W wielkim finale torunianie przegrali z Grunwaldem Poznań 4:6. Oprócz
pucharu i srebrnych medali Pomorzanin odebrał jeszcze nagrodę „Fair Play” dla najczyściej
grającej  drużyny  w  sezonie.  Michał  Śliwiński  został  wybrany  najlepszym  bramkarzem
Turnieju Finałowego. Natomiast Krystian Makowski zdobył trofeum dla najskuteczniejszego
strzelca rozgrywek.

Inne wydarzenia (wybrane):

- 30 stycznia br. w CKK Jordanki „VI Marszałkowski Bal Dobroczynny”, 

- 5 lutego redakcja "Nowości" uhonorowała swoimi wyróżnieniami: Karetami, Sercami 
i Aniołami osoby zasłużone dla Torunia.  W gronie laureatów Złotych i Srebrnych Karet
znalazło się w tym roku tym roku 8 osób – 7 decyzją kapituły redakcyjnej, ósma głosami
czytelników.  Statuetki  odebrał  m.  in.  w  dziedzinie  kultury -  architekt,  projektant  Sali  na
Jordankach Fernando Menis. Tytuł Torunianina Roku 2015, głosami czytelników, otrzymał
Marek Rubnikowicz, dyrektor Muzeum Okręgowego, 

-  6 lutego 2016 r.  z  mieszkańcami Torunia  spotkali  się  ambasador USA Paul  Jones  
i żołnierze z sił NATO. Żołnierze przebywali w Polsce w ramach ćwiczeń „Dragoon Shock”, 
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- 7 lutego 2016 r. Toruński Okręgowy Związek Żeglarski świętował 40-lecie działalności. 
Uroczysta gala z tej okazji odbyła się w Międzynarodowym Centrum Spotkań Młodzieży,

-  10  lutego  2016  r.  Toruń  gościł  ministra  Rainer  Robra,  szefa  kancelarii  premiera
niemieckiego landu Saksonia-Anhalt. 

-  10  lutego  2016  r.,  w  96.  rocznicę  Zaślubin  Polski  z  Morzem,  w  porcie  wojennym
w  Świnoujściu  Toruń  dołączył  do  porozumienia  o  współpracy  w  ramach  projektu
Miasta-Okręty. Wraz  z  Toruniem porozumienie  z  dowódcą 8.  Flotylli  Obrony Wybrzeża
zawarli przedstawiciele Krakowa i Poznania. Podpisano je na pokładzie okrętu dowodzenia
siłami obrony przeciwminowej ORP „Kontradmirał Xawery Czernicki”. W skład 8. Flotylli
Obrony Wybrzeża w Świnoujściu wchodzi pięć okrętów transportowo-minowych, które noszą
nazwy polskich  miast:  Lublina,  Gniezna,  Krakowa,  Poznania  i  Torunia.  Nadanie  okrętom
nazw  miast  było  szczególnym  podkreśleniem  związków  Marynarki  Wojennej  z  różnymi
regionami kraju, realizowanych m. in. poprzez projekt edukacyjny o nazwie Miasta – Okręty, 

-  15.02.2016r.  Komitet  Sterujący  pozytywnie  zaopiniował  projekt  Strategii  ZIT
Bydgosko-Toruńskiego Obszaru Funkcjonalnego.  W skład komitetu wchodzi 25 osób –
dwóch prezydentów, dwóch starostów, kilku burmistrzów oraz kilkunastu wójtów. Decyzja  
w  tej  sprawie  została  podjęta  jednogłośnie.  Toruń  wystosował  do  pozostałych  24
sygnatariuszy  ZIT-u  prośbę  o  rozważenie  możliwości  utworzenia  metropolii  bydgosko-
toruńskiej, 

- 15 lutego br. kierownictwo Urzędu Miasta spotkało się parlamentarzystami z okręgu
toruńsko - włocławskiego w sprawach istotnych dla miasta i regionu. 
W  spotkaniu  uczestniczyli  niemal  wszyscy  parlamentarzyści  z  okręgu  toruńsko-
włocławskiego: Jan Ardanowski – PiS, Anna Sobecka – PiS, Iwona Michałek – PiS, Łukasz
Zbonikowski – PiS (Włocławek), Joanna Borowiak – PiS (Włocławek), Tomasz Lenz – PO,
Arkadiusz Myrcha – PO, Tomasz Szymański – PO (Grudziądz), Joanna Scheuring-Wielgus –
Nowoczesna,  Paweł  Szramka  –  KUKIZ’15  (Brodnica),  Zbigniew  Sosnowski  –  PSL
(Brodnica), Przemysław Termiński – senator PO i Józef Łyczak – senator PiS.
Spotkanie było poświęcone projektom, inicjatywom i planowanym zmianom legislacyjnym,
które mogą mieć istotne konsekwencje dla funkcjonowania samorządów w Polsce. 
Parlamentarzyści  złożyli  deklarację  utworzenia  kujawsko-pomorskiego  zespołu
parlamentarnego, wspierania działań Torunia w kwestii udziału naszego miasta w metropolii
oraz  utrzymania jedności UMK,  

-  15.02.2016r.  w  MCSM  -  ponad  50  samorządowców  -  prezydentów,  burmistrzów,
wójtów  i  radnych  z  całego  kraju  wzięło  udział  w  konferencji  „Współpraca
w  partnerstwach  samorządowych”. Konferencja  jest  częścią  projektu  „Budowanie
kompetencji do współpracy międzysamorządowej i międzysektorowej jako narzędzi rozwoju
lokalnego i regionalnego” realizowanego przez Związek Miast Polskich, Związek Powiatów
Polskich,  Związek  Gmin  Wiejskich  RP  oraz  Norweski  Związek  Władz  Lokalnych
i Regionalnych, ze środków Mechanizmu Finansowego EOG.

-  16  lutego  br.  w  Toruniu  odbyła  się  konferencja  informacyjna  o  współpracy
samorządowców pt. „Razem dla rozwoju”, organizowana przez Związek Miast Polskich.
Głównym celem była wymiana doświadczeń z zakresu wykorzystywania narzędzi współpracy
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w partnerstwach. Prezentacja obejmowała także „Bydgosko-Toruńskie Partnerstwo na rzecz
zrównoważonego transportu”.   

NAGRODY, WYRÓŻNIENIA

Ubiegłoroczna toruńska runda Speedway Grand Prix uznana została „Międzynarodową
Imprezą Roku” w XXVI Plebiscycie Tygodnika Żużlowego. Wyróżniono także żużlowca
KS  Toruń  –  Pawła  Przedpełskiego  (10.  miejsce  w  kategorii  „Najpopularniejszy
żużlowiec”).  Toruńskie rundy Speedway Grand Prix od sześciu lat oceniane są jako jedne  
z najlepszych w całym cyklu Speedway Grand Prix. 

Hostel  Toruń  Główny  zdobył  nagrodę  Guest  Review  Award  portalu  booking.com.  
W skali  od  „1”  do  „10”  toruński  hostel  uzyskał  wynik  „8,8”.   Jest  to  średnia  ocena
wystawiana przez gości w ciągu roku kalendarzowego, którzy biorą pod uwagę kilka stałych
czynników: komfort, lokalizacja, udogodnienia, personel , stosunek jakości do ceny, bezpłatne
WiFi. Hostel Toruń Główny działa od kwietnia 2015 r. Ocena 8,8 to średnia wypracowana 
do końca 2015 roku.

KOMUNIKACJA SPOŁECZNA

Konsultacje społeczne:

-  zakończyły  się konsultacje  projektu  nowego  urządzenia  placu  zabaw „Misiaczek”  wraz
z boiskiem sportowym przy ul. Lubickiej 48. Spotkanie konsultacyjne odbyło się 26 stycznia
br.  w  Szkole  Podstawowej  nr  2  przy  ul.  Targowej  15/17.   Do  8  lutego  br.  Wydział
Komunikacji Społecznej i Informacji przyjmował drogą elektroniczną uwagi mieszkańców,

-  od  15  lutego  br.  przeprowadzane  jest  badanie  ankietowe  z  mieszkańcami  w  związku
z  planowana  budowa  obiektu  sportowo-rekreacyjnego  przy  ul.  Chrzanowskiego  20,
wynikająca ze zgłoszenia negatywnych ocen inwestycji przez grupę jej przeciwników. Uwagi
można zgłaszać do 6 marca 2016 r.,

-  od  18.02.2016r.  trwają  konsultacje  społeczne  w  sprawie użyczania  gruntów  gminnych
cyrkom,  które  w  programach  pokazów  mają  tresurę  zwierząt,  podjął  decyzję  
o przeprowadzeniu konsultacji społecznych w tej sprawie, w ramach których przewidziana
jest  w dniu dzisiejszym o godz.  17.00  debata,  która odbędzie się  w Instytucie  Socjologii
Uniwersytetu Mikołaja Kopernika przy ul. Fosa Staromiejska 1a (Harmonijka).  Konsultacje
trwają do 7 marca 2016 r., 

-  zakończył  się  II  etap  konsultacji  społecznych  w  ramach  opracowywanego  „Studium
zrównoważonego rozwoju systemów transportowych powiatów bydgoskiego i toruńskiego  
ze szczególnym uwzględnieniem miast Bydgoszczy i Torunia”. Opracowano raport końcowy.
Dnia 10.02.2016r. zorganizowano spotkanie eksperckie,  

- 17 lutego br. rozpoczęły się coroczne spotkania z mieszkańcami 13 okręgów. Potrwają do 21
marca. W tym roku spotkania  rozpoczynają  się  od  godz 17.00 -  pracą  warsztatową przy
stolikach. Podczas  tegorocznego  cyklu  spotkań  z  mieszkańcami  poszczególnych  osiedli
wręczane będą nagrody dla laureatów konkursu plastycznego dla szkół podstawowych "Mój
Toruń w przyszłości".
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p. M. Zaleski – poinformował o wydarzeniach, które odbędą się do sesji 4 kwietnia 2016 r.

1. Jutro, w piątek 26 lutego o godzinie 17.00 w Kownie w Litewskim Narodowym Muzeum
Sztuki  zostanie  otwarta  wystawa  „Znaki  Czasu”  -  część  zbioru  sztuki  współczesnej
zgromadzona  w  toruńskim  Centrum  Sztuki  Współczesnej.  Będzie  to  pierwsza  od  14  lat
prezentacja  polskiej  sztuki  na  Litwie.  W  otwarciu  wystawy  weźmie  udział  delegacja  
z Torunia, której będę przewodniczył.

2. W niedzielę, 28 lutego o godzinie 19.00 w Centrum Kulturalno-Kongresowym „Jordanki”
zaplanowano Finał II Międzynarodowego Festiwalu Skrzypiec, podczas którego zaprezentują
się  laureaci  Międzynarodowego  Konkursu  Skrzypcowego,  odbywającego  się  w  ramach
Festiwalu.

3. Trwa cykl  moich dorocznych spotkań z  mieszkańcami poszczególnych dzielnic  miasta.
Najbliższe  spotkanie,  z  mieszkańcami  osiedla  Kaszczorek  odbędzie  się  w  poniedziałek,  
29  lutego  w Gospodarstwie  Państwa  Ciuruś  przy ul.  Wieżowej  1/5.  Początek  wszystkich
spotkań o godzinie 17.00.

4. We wtorek,  1  marca  o godzinie 9.00 przy pomniku Żołnierzy Wyklętych odbędzie się
okolicznościowa uroczystość patriotyczna z okazji Dnia Pamięci Żołnierzy Wyklętych.

5.W  czwartek,  3  marca  o  godzinie  12.15  w  budynku  Instytutu  Fizyki  UMK  przy  
ul. Grudziądzkiej 5/7 rozpocznie się okolicznościowa uroczystość z okazji jubileuszu 70-lecia
Fizyki na Uniwersytecie Mikołaja Kopernika.

6. W sobotę,  5  marca  o godzinie  10.30  w  Centrum  Targowym  „Park”  przy  ul.  Szosa
Bydgoska rozpoczną się Targi Budownictwa i Targi Mieszkaniowe „Od działki po dom” oraz
Kujawsko-Pomorskie Targi Inwestycyjne „Invest-Tor”. Wręczenie nagród zaplanowano tego
samego  dnia  -  w  sobotę,  5  marca  o  godzinie  18.00 w Hotelu  „Filmar”,  natomiast  Targi
potrwają do niedzieli, 6 marca.

7. Także w sobotę 5 marca o godzinie 16.00 w Hali Sportowo-Widowiskowej przy ul. Bema
nastąpi  oficjalne  otwarcie   Halowych  Mistrzostw  Polski  Seniorów  w  Lekkiej  Atletyce.
Zawody potrwają do niedzieli, 6 marca.

8. W niedzielą, 6 marca:

- o godzinie 17.00 w Teatrze Baj Pomorski odbędzie się V koncert charytatywny na rzecz
dzieci z Oratorium im. bł. ks. Bronisława Markiewicza,

-  także  o  godzinie  17.00 w Centrum Kulturalno-Kongresowym „Jordanki”  z  koncertem  
z  okazji  Dnia  Kobiet  wystąpi  Waldemar  Malicki,  któremu  towarzyszyć  będzie  Toruńska
Orkiestra Symfoniczna.

9. W poniedziałek, 7 marca  o godzinie 10.30  w Hotelu Copernicus Toruń rozpocznie się  
23.  edycja  Forum  Gospodarczego  „Integracja  i  współpraca:  gospodarka  –  nauka  –
innowacyjność”. Forum potrwa do wtorku, 8 marca.

10. W sobotę, 12 marca:
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- o godzinie 9.30 w Hali Sportowo-Widowiskowej nastąpi uroczyste otwarcie 25. Halowych
Mistrzostw  Polski  Weteranów Lekkiej  Atletyki.  Zakończenie  zawodów i  rozdanie  nagród
będzie miało miejsce tego samego dnia o godzinie 16.00,

-  o godzinie 10.30 w Międzynarodowym Centrum Spotkań Młodzieży przy ul.  Łokietka  
3  jubileusz  20-lecia  działalności  obchodzić  będzie  Mundurowy  Klub  Motorowy
Rzeczypospolitej Polskiej,

-  o  godzinie  18.30 w  Centrum Kulturalno-Kongresowym  „Jordanki”  odbędzie  się  gala  
z okazji jubileuszu 40-lecia Kujawsko-Pomorskiej Izby Adwokackiej w Toruniu; uroczystość
zostanie  poprzedzona  mszą  św.  odprawioną  o  godzinie  17.00  w  bazylice  katedralnej  
pw. śś. Janów, podczas której zostanie poświęcony sztandar Izby.

11.W niedzielę, 13 marca o godzinie 11.00 w kościele parafialnym pw. Podwyższenia Krzyża
Św. w Górsku zostanie odprawiona msza św. w intencji żużlowców KS Get Well Toruń, GKM
Margarden Grudziądz i BTŻ Polonii Bydgoszcz.

12. W czwartek, 17 marca o godzinie 11.30 w Hali Sportowo-Widowiskowej przy ul. Bema
rozpoczną się 5. Halowe Mistrzostwa Europy Głuchych w Lekkiej Atletyce.  W zawodach
weźmie udział około 140 niesłyszących zawodników z 24. krajów. Zakończenie zawodów
zaplanowano w sobotę, 19 marca o godzinie 16.00.

13. W piątek, 18 marca:

- o godzinie 15.00 w Ratuszu Staromiejskim wręczone zostaną parom małżeńskim medale
Prezydenta Rzeczypospolitej za długoletnie pożycie małżeńskie,

-  o  godzinie  17.00 przy  Kościele  Garnizonowym  rozpocznie  się  nabożeństwo  Drogi
Krzyżowej,  która  przejdzie  ulicami  Starego  Miasta  –  św.  Katarzyny,  Rynkiem
Nowomiejskim, Królowej Jadwigi, Szeroką, Żeglarską do Bazyliki Katedralnej śś. Janów.

14. W dniach  od  18  do  26  marca  spółka  miejska  Targi  Toruńskie  organizuje  na  Rynku
Staromiejskim Jarmark Wielkanocny.

15. W sobotę, 19 marca  o godzinie 11.00 w Hali Zespołu Szkół Przemysłu Spożywczego  
i VIII LO odbędzie się 16. finał Miejskiego Konkursu Historycznego „Dzieje Torunia”. Temat
wiodący tegorocznej edycji konkursu to „I i II pokój toruński i jego znaczenie”.

16. W Wielką  Sobotę,  26  marca  o godzinie  13.00 na  Rynku  Staromiejskim odbędzie  się
uroczystość poświęcenia pokarmów.

17. W „Lany Poniedziałek”, 28 marca na Motoarenie Toruń rozpocznie się sezon żużlowy 
w Toruniu - o godzinie 16.00 zaplanowano mecz charytatywny dla Darcy’ego Warda.

18. Natomiast w sobotę, 2 kwietnia o godzinie 17.00 na Motoarenie Toruń rozegrany zostanie
po  raz  4.  międzynarodowy  turniej  żużlowy:  zawody  Speedway  Best  Pairs  Cup  2016,  
w których zmierzą się najlepsze żużlowe pary świata.

19.W poniedziałek, 4 kwietnia  o godzinie 18.00 w bazylice katedralnej pw. śś. Janów, pod
przewodnictwem ks. biskupa Andrzeja Suskiego zostanie odprawiona msza św. w intencji
Diecezji Toruńskiej, w związku z 24. rocznicą jej utworzenia.
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20. 15  lutego  br.  stanowisko  dyrektora  MZD  objął  mgr  inż.  R.  Wiewiórski,  absolwent
Politechniki  Gdańskiej,  członek  Kujawsko  –  Pomorskiej  Izby Inżynierów  budownictwa,  
23 lata stażu pracy. Zawodowo związany z gminnymi jednostkami organizacyjnymi od 2007r.

21. Stanowisko dyrektora  BRM w uzgodnieniu  z  przewodniczącym RMT obejmie  od  27
lutego  br.  p.  M.  Wilińskiemu,  który  jest  absolwentem  filologi  polskiej  UMK,  studiów
podyplomowych z administracji i komunikacji społecznej. W UMT pracuje od 1996 r. , przez
11 lat  był  pracownikiem BRM, od 2008 r.  jest  asystentem PMT na stanowisku głównego
specjalisty.

V. Przyjęcie porządku obrad.

p.  M.  Czyżniewski –  zaproponował  przyjęcie  do  porządku  obrad  projektów  uchwał  
wg druków nr 301, 331, 332, 333, 318.

GŁOSOWANIE:

Zmiana porządku obrad. Wynik głosowania: 24 – 0 – 0. Porządek sesji został zmieniony.

p. M. Czyżniewski – ogłosił 30 min. przerwy.

Po przerwie.

VI.   Przedstawienie sprawozdań z działalności za 2015 rok:

Komendanta Miejskiego Państwowej Straży Pożarnej w Toruniu;

p. K. Stafiej – przedstawił sprawozdanie z prezentacją multimedialną.

Pytania:

p. J. Ząbik - nie można odtworzyć pytania.

p. K. Stafiej – odpowiedział, że to jest obiekt wybudowany w 50% z pieniędzy RPO, w 50%
z budżetu państwa. Jest to część szkoleniowa komendy wojewódzkiej. Nie powstała jeszcze
infrastruktura, ale to jest pod kątem szkolenia ochotników i PSP w skali kraju.

p. M. Olszta – Bloch – zapytała, co wykazała lustracja obiektów na starym mieście i jaki jest
poziom bezpieczeństwa ? 

p. K. Stafiej – odpowiedział, że lustracja odbyła się i nie zanotowano poważnych uchybień,
tzn. np. zastawiony ciąg komunikacyjny lub wymiana instalacji elektrycznej.

p.  S.  Kowalska -   zapytała,  co jest  robione w celu ułatwiania dojazdu pojazdów straży  
na starym mieście ? 

p.  K.  Stafiej –  odpowiedział,  że  straż  współpracuje  z  policją,  strażą  miejską  i  MZD  
przy lokalizacji kwiaciarek lub ogródków letnich. 

p. M. Czyżniewski – podziękował za przedstawienie sprawozdania.

p. A. Stramek – były Komendant Miejski Policji – przypomniał, że 4 lata temu stawał przed
radą miasta i prezentował koncepcję pracy policji. Tego czasu policja nie zmarnowała, była
efektywna, sprawna i skuteczna. 
Nie byłoby tak łatwo gdyby nie  radni  i  prezydent,  bo bez wsparcia  otoczenia nie  można
pracować. Podziękował za codzienną życzliwość i wsparcie. 
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Komendanta Miejskiego Policji w Toruniu

p.  M.  Lewandowski –  p.  o.  komendanta  -  przedstawił  sprawozdanie  z  prezentacją
multimedialną.

Pytania:

p. D. Zając – zapytała, czy jest jakaś liczba zatrzymanych samochodów tzw. TIR w mieście,
które nie powinny wjeżdżać ?
Gdzie jest największe zagrożenie narkotykowe, szkoły, dzielnice ? 

p. M. Lewandowski – odpowiedział, że zagrożenie narkotykowe rozkłada się równomiernie.
W każdej z dzielnic zatrzymuje się takie osoby. 

p. T. Bauk – z - ca naczelnika WRD - odpowiedział, że w mieście widać coraz więcej takich
pojazdów, ponieważ więcej osób dostaje zezwolenia na wjazd i są zwalniane z ograniczenia
do 18 t. W godz. 6 - 9 i 13 - 19 nadal obowiązuje zakaz wjazdu. Pojazdy, które wjadą przed
tymi godzinami, mogą poruszać się w mieście. 
Przeszkodą dla policjantów ruchu drogowego jest brak miejsc do bezpiecznego zatrzymania
pojazdu do kontroli.  Jedynym miejscem jest  ul.  Grudziądzka.  Pojazd  ma 16 m długości  
i do tego dochodzi radiowóz. 
Zezwolenia są wydawane na okaziciela, a nie na indywidualny pojazd. W 2015 r. wydano
1763  zezwolenia,  a  do  10.02.2016  r.  1388.  Toruń  jest  dużym  miastem  i  potrzebne  jest
zaopatrzenie. To jest bolączka miast w skali kraju.
Nie  ma  monitorowania  pojazdów  na  terenie  miasta  lub  poza  nim.  Rejestrowane  są
przekroczenia prędkości itp. zdarzenia. 

p. D. Zając – zapytała, czy można na rogatkach miasta zatrzymywać takie pojazdy ?

p. T. Bauk – odpowiedział, że nie można karać kierowcy, który nie wjechał do miasta. Policja
nie pozwala wjeżdżać.  Na rogatkach są kontrolowane pojazdy pod kątem stanu technicznego
i innych przepisów. 

p. B. Królikowska – Ziemkiewicz – zapytała, jak wygląda przestępczość na terenie Wrzosów
i Koniuch ? 
Jak wygląda sytuacja ze zgłoszeniami związanymi ze znęcaniem się nad dziećmi ? 

p. M. Lewandowski – odpowiedział, że na pytania odpowiedź zostanie udzielona pisemnie. 

p. D. Tuszyńska – zapytała, czy skierowanie większej liczby patroli na ul. Olsztyńską (bloki
komunalne)  przełożyło  się  na  zwiększenie  bezpieczeństwa  i  czy  nie  obniżyło  
to bezpieczeństwa na innych osiedlach ? 

p. M. Lewandowski – odpowiedział,  że jest  więcej patroli.  Informacja liczbowa zostanie
przestawiona pisemnie. Służby są tak rozlokowane, że nie ma to wpływu na zmniejszenie
bezpieczeństwa w pozostałych rejonach. Temu też służą służby ponad normatywne.
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p.  J.  Gołębiewski –  zapytał,  na ile  jest  tendencją ogólnokrajową spadek liczby rannych  
i  wypadków drogowych ? Czy w liczbie rannych są ujęte  ofiary śmiertelne ?  Co można
jeszcze w tej kwestii zrobić, żeby było mniej wypadków śmiertelnych ? 

p.  M.  Lewandowski –  odpowiedział,  że  spadek  jest  ogólnokrajowy  i  ma  na  to  wpływ
poprawa infrastruktury drogowej oraz kontrole prewencyjne policji w zakresie trzeźwości  
i prędkości. 

p. T. Bauk – dodał, że osoby ranne i zabite są w osobnych kategoriach sprawozdania.

p. S. Kowalska – zapytała, czy prowadzona jest statystyka kolizji i wypadków w okolicach
szkół i przedszkoli ? 

p.  M.  Lewandowski –  odpowiedział,  że  w  sprawozdaniu  są  miejsca  szczególnie
niebezpieczne, stwarzające zagrożenia. Jest podział na ulice Torunia.

p.  S.  Kowalska –   zapytała,  czy  rozpatrywana  jest  sprawa  pojawienia  się  monitoringu  
na komisariatach i w salach przesłuchań ? 

p. M. Lewandowski – odpowiedział, że jest to brane pod uwagę. 

p. B. Królikowska – Ziemkiewicz - zapytała, w jakim przedziale wiekowym wśród dzieci
jest aktualnie najwięcej przestępstw ? Z jakich rodzin są te dzieci ? 

p. M. Lewandowski – odpowiedział,  że policja nie stosuje takiego podziału.  Jest  mowa  
o osobach nieletnich. 

p.  W.  Klabun -  zapytał,  jakie  realne  możliwości  ma  policja  w  kontrolowaniu  tonażu
pojazdów ? Czy kontrole nie są robione pro forma ? 

p. T. Bauk -  odpowiedział, że kontrole dotyczą także tonażu pojazdów. Policja współpracuje
z ITD. Wykorzystywane są do tego m. in. wagi. Razem z ITD kontrolowane są pojazdy pod
kątem tonażu, legalności przewozu, czasu pracy kierowcy itd.

p. M. Krużewski – zapytał, jaki procent wykrywalności przestępstw w zakresie uciążliwych
społecznie byłby satysfakcjonujący ? 

p.  M.  Lewandowski –  odpowiedział,  że  najlepiej  byłoby 100%.  To  jest  bardzo  trudne  
do osiągnięcia. Co roku jest odprawa roczna, na której są omawiane wyniki w kontekście
wszystkich komend z województwa, i wyniki z Torunia są dobre. 
Policja  chce  skutecznie  ścigać  i  zatrzymywać  sprawców  przestępstw  najbardziej
dokuczliwych. Tych przestępstw od lat jest mniej, bo policja jest skuteczna.
Druga  płaszczyzna  to  działania  nierepresyjne,  czyli  patrole,  spotkania  w  szkołach  
i przedszkolach. Dużą wagę przywiązuje się do obsługi, bo ludzie chcą czasem zwyczajnie
poradzić się. 

p.  M.  Jakubaszek –  zapytał,  czy  miejsc  do  kontroli  pojazdów  powyżej  18  t.  jest
wystarczająco ? Czy komenda zwracała się z prośbą o zwiększenie liczby takich miejsc ? 
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p. M. Lewandowski – odpowiedział, że jedno miejsce jest na ul. Grudziądzkiej. To są długie
pojazdy, a do kontroli też potrzeba czasu.

p. T. Bauk  – dodał, że komenda występuje z takim prośbami podczas planowania nowych
dróg. Rzadko zdarza się, że policja jest zapraszana. Drogi, które powstały lub powstaną, nie
przewidują  w  ogóle  takich  miejsc  kontroli.  Policja  jest  bezbronna  i  na  wybudowanych
drogach nie można prowadzić pomiarów prędkości.  Jest  problem, żeby ustawić radiowóz.
Będzie rozbudowana ul. Łódzka, ale tam też nie będzie takich miejsc. Wielokrotnie policja
występowała  z  wnioskiem,  żeby  zaprosić  policjantów  przed  projektowaniem  w  celu
wskazania takich miejsc. 

p. M. Cichowicz – zapytał, jakie środki i siły są potrzebne policji, żeby zapewnić stworzenie
ramowego programu bezpieczeństwa dla starówki ? 
Czy są formułowane wnioski, żeby ograniczyć transport ciężarowy na Podgórzu ze względu
na kolizje i wypadki ?  

p. M. Lewandowski – odpowiedział, policja jest zainteresowana uczestniczeniem w każdym
programie. Znaczna część służb jest prowadzona na starówce ze strażą miejską. 

p. M. Olszta – Bloch – zapytała, jakiego rodzaju aktywność prewencyjną podejmuje policja
wobec narkotyków ? Czy jest szansa, że każdy oddział klasowy w szkołach zostanie objęty
prewencją ? 

p. M. Lewandowski – odpowiedział, że w strukturach prewencji jest grupa zajmująca się
profilaktyką. Regularnie odbywają się spotkania w szkołach od najniższych klas. Jest mowa 
o zagrożeniach m. in. o narkotykach i dopalaczach. 

p. M. Czyżniewski – podziękował za przedstawienie sprawozdania.

Straż Miejska w Toruniu

p. M. Bartulewicz - przedstawił sprawozdanie z prezentacją multimedialną.

Pytania:

p.  J.  Gołębiewski –  zapytał,  czy  SM  w  obecnej  sytuacji  prawnej  jest  wystarczająco
wyposażona do prowadzenia kontroli ogrzewania w nieruchomościach pod kątem używanych
paliw ?  

p. M. Bartulewicz –  odpowiedział, że tak. Upoważnienia nadane przez prezydenta posiada
25  dzielnicowych,  interwencji  było  180,  ale  zgłoszeń  było  300.  Nie  wszystkie  były
potwierdzone. Nałożono 44 mandaty karne.  Kilka wniosków zostało złożonych do sądów.
Najwięcej zgłoszeń jest z Wrzosów.

p.  S.  Kowalska –  zapytała,  w  których  miejscach  oprócz  okolic  lotniska,  dochodzi  
do potrącenia zwierząt ? Jakie największe problemy ma ekopatrol ? 

p. M. Bartulewicz –  odpowiedział,  że nie  ma miejsca,  które byłoby jakieś  szczególne w
kwestii  zwierząt.  SM na bieżąco współpracuje z  Wydziałem Środowiska  i  Zieleni.  W br.
zwarto stosowne porozumienie z 2 ośrodkami, do których będą wożone małe zwierzęta po
wstępnym badaniu weterynarza. 
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p. B. Jóźwiak – zapytał, jak wygląda walka z procederem wyrzucania śmieci i czy udaje się
kogoś ukarać mandatem ? 

p. M. Bartulewicz – odpowiedział,  że tak.  W walce wykorzystuje 6 fotopułapek. W ubr.
skupiono  się  na  problemie  bezumownego  korzystania  z  terenów  miejskich.  Firmy
wykorzystują  miejskie  tereny  na  składowanie  rożnych  odpadów.  WGN  wydał  2  decyzje
administracyjne  dotyczące  składowania  takich  rzeczy.  217  dzikich  wysypisk  zostało
usuniętych z miasta. Ok. 500 interwencji było związanych z prostym zaśmiecaniem miasta.
Co raz  częściej  pomocni  są  mieszkańcy,  którzy wskazują  osoby i  miejsca.  W ubr.  dzięki
fotopułapkom ukarano ponad 120 osób. Priorytetem były ogromne składowiska.

p. P. Gulewski – zapytał, czy jest poprawa w zakresie występowania aktów wandalizmu  
na terenie Parku Miejskiego na Bydgoskim Przedmieściu ? 

p. M. Bartulewicz – odpowiedział, że w ubr. był poważny akt wandalizmu, co skutkowało
wyłączeniem kamer. Przy współpracy z policją ustawiono patrole umundurowane i cywilne.
Straż  rozpoznała  środowisko  i  przekazała  informacje  do  policji.  Straż  wykorzystywała
noktowizory.

p. M. Cichowicz -  zapytał, czy może być jakaś rekomendacja SM dotycząca występowania
pojemników na odzież, które są znaczącym problemem ? 

p.  M.  Bartulewicz –  odpowiedział,  że  SM  sprawą  zajmuje  się  od  3  lat.  Problem był  
z odpowiedzialnością. Było spotkanie z przedstawicielem zajmującym się pojemnikami oraz
pracownikami  WGK.  Ustalono,  na  jakie  telefony  dyżurni  mają  zgłaszać  jakieś
zanieczyszczenia przy pojemnikach. Pojemniki nieoznaczone jako PCK będą funkcjonować
przez określony czas. PCK chce odebrać wszystkie swoje pojemniki, które użyczał innym
firmom. Zostanie podpisana nowa umowa i będą wskazane miejsca ustawienia pojemników,
żeby  przy  akcie  wandalizmu  nie  zakłócało  funkcjonowania  miasta.  Jeśli  pojawi  się
nieporządek przy pojemniku, to jest faks do firmy odpowiadającej, żeby był teren sprzątnięty.

p. Ł. Walkusz - zapytał,  czy zostanie w umowie określone kto je wystawia i odpowiada  
za nie ? 

p. M. Bartulewicz – odpowiedział, że tak będzie to zrobione z PCK.

p. M. Czyżniewski – podziękował za przedstawienie sprawozdania.

VII.    Rozpatrzenie  projektu  uchwały  zmieniającej  uchwałę  w  sprawie  nadania
regulaminu Straży Miejskiej w Toruniu – DRUK NR 305.

p. M. Bartulewicz – przedstawił projekt uchwały.

Opinie:

KBiOŚ – zał. nr 1.

Pytania:
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p. M. Krużewski – zapytał, ile osób będzie zatrudnionych ? Czy komórka będzie pracowała
24h/dobę ? Czy w skład pracowników wchodzą osoby niepełnosprawne ? 

p. M. Bartulewicz - odpowiedział, że 1 stanowisko jest obsadzone przez 5 pracowników SM,
są  wśród  nich  osoby  niepełnosprawne.  Jest  to  przez  24h/dobę,  zostanie  zatrudnionych
dodatkowo 6 osób.

Dyskusji nie było.

GŁOSOWANI  E:

Uchwała według druku nr 305. Wynik głosowania: 20 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 239/16).

VIII. Rozpatrzenie projektów uchwał  :

-  w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta Torunia na lata 2016 -
2041 – DRUK NR 309.

- zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu miasta na rok 2016 - DRUK NR 310 – I i II
CZYTANIE. 

p. M. Flisykowska - Kacprowicz –  przedstawiła projekty uchwał.

Opinie:

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 2, 7.

KB– zał. nr 3, 8.

KBiOŚ– zał. nr 4, 9.

KGKISiG – zał. nr 5, 10.

KOSiT – zał. nr 6, 11.

I czytanie

Pytań nie było.

Dyskusja:

p.  M.  Krużewski –  stwierdził,  że  sprawy  dotyczą  merytorycznego  podejścia  
do  zagospodarowania  Jordanek  jako  całości  z  terenem  i  próbą  określenia,  co  powinno
dopełniać  zagospodarowanie  Jordanek.  Pewnie  będzie  dyskusja  co  do  dzierżawy  lub
sprzedaży  terenu,  ponieważ  będzie  dotyczyła  elementu  zagospodarowania  
po  zagospodarowaniu  przestrzennym  związanym  z  roślinnością  i  infrastrukturą.  Należy
zastanowić się, co będzie, gdy projekt nie będzie dofinansowany i czy będzie finansowany 
w cyklach rocznych z budżetu miasta, czy odłożony. 

p. M. Cichowicz – wskazał, że nowy dyrektor MZD z dyrektorem M. Kowalkiem mogliby
przygotować  dokument,  jakie  ulice  będą  budowane  lub  remontowane.  Wówczas  byłaby
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pewna perspektywa dla  radnych i  nie  byłoby takich  sytuacji  jak  z  ul.  Królowej  Śnieżki.
Zaapelował o przygotowanie takiego dokumentu.

II czytanie

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 309. Wynik głosowania: 24 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 240/16).

Uchwała według druku nr 310. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 241/16).

IX.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie    zatwierdzenia  taryfy  dla  zbiorowego
zaopatrzenia w wodę i zbiorowego odprowadzania ścieków dla Toruńskich Wodociągów
Sp. z o. o. w Toruniu – DRUK NR 312. 

p. E. Kossakowska –  przedstawiła projekt uchwały.

Opinie:

KGKISiG – zał. nr 12.

Pytań nie było.

Dyskusja:

p. M. Krużewski – przyznał, że należałoby się modlić o gorące lata, bo to rekompensuje
zużycie wody w stosunku do malejącej liczby mieszkańców. Jest nowoczesny zrealizowany
system pozyskiwania wody pitnej, która jest doskonała. Jest pewien paradoks, bo wszelkie
unijne przepisy i prospołeczne postawy mówią o oszczędności wody, a z drugiej strony jest
działalność biznesowa wodociągów. Może trzeba podjąć dyskusję o rozszerzeniu działalności
o nowe propozycje, jak wykorzystanie wody deszczowej, czy nawadnianie terenów.

p.  M.  Cichowicz –  wskazał,  że  problem  wody  deszczowej,  która  jest  w  sprzeczności  
z interesami przedsiębiorstwa jest tematem do podjęcia przez komisję Rady Miasta.
Poinformował,  że klub Czas Mieszkańców nie poprze podwyżek, ale nie będzie głosował
przeciw, mając świadomość, że podwyżki są związane z potrzebami rozwojowymi. 
Ocenił bardzo wysoko działania spółki. Wskaźniki pokazują, że potrzeby są zapewnione. Ten
segment można pokazywać jako wzorcowy.

p. B. Jóźwiak – poinformował, że klub radnych PO będzie popierał podwyżkę, bo pozwoli
spółce realizować skanalizowanie Winnicy, Czerniewic, Stawek i Kaszczorka.

p. M. Jakubaszek – zwrócił uwagę, że podwyżki są minimalne. Spółka funkcjonuje sprawnie
i dobrze, klub radnych PiS poprze uchwałę.

p. J. Beszczyński - poinformował, że klub radnych Czas Gospodarzy popiera uchwałę.
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p.  M. Cichowicz –  uzupełnił,  że  ma świadomość kondycji  finansowej  spółki  i  wskazane
inwestycje również byłyby realizowane w mieście. Decyzja wynika z analizy ekonomicznej.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 312. Wynik głosowania: 19 – 0 – 3. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 242/16).

X. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie   wyrażenia zgody na wzniesienie pomnika
upamiętniającego zesłania Polaków na Sybir w czasie II wojny światowej – DRUK NR
313. 

p. A. Łukaszewska –  przedstawiła projekt uchwały.

Opinie:

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 13.

Pytania:

p. M. Cichowicz – zapytał, czy w uchwale powinien być zapis, że kształt pomnika będzie
zgodny z rozstrzygnięciem konkursowym ? 

p. J. Myrcha – prezes Związku Sybiraków Oddział Toruń - odpowiedział, że co najwyżej
może być mały znaczek Sybiraków u góry, z napisem na dole. 

Dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 313. Wynik głosowania: 24 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 243/16).

Oświadczenie

p. J. Myrcha – podziękował radzie miasta za podjęcie uchwały.

XI.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie     z  miany  statutu  Miejskiego  Ośrodka
Pomocy Rodzinie w Toruniu – DRUK NR 334. 

p. J. Bochenek –  przedstawił projekt uchwały.

Opinie:

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 14.

Pytania:

p.  J.  Kowalski –  zapytał,  czy  była  zrobiona  analiza,  ile  może  zgłosić  się  rodzin  
z zapotrzebowaniem na ten program ?
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p. J. Bochenek – odpowiedział, że oczekiwane jest 9 -13 tys. wniosków od rodzin, w tym
rodziny z 1 dzieckiem i niepełnosprawne.

p. J. Gołębiewski – zapytał, czy zręczne jest łączenie w jednej instytucji świadczeń razem 
z pomocą, bo część świadczeń to pomoc materialna ? 

p. J.  Bochenek – odpowiedział,  że Ośrodek organizuje pomoc finansową i  niefinansową.
Ustawodawca  przewidział  prawo  do  korzystania  z  pomocy  społecznej  bez  względu  
na świadczenia wychowawcze. Obecnie świadczenia wychowawcze są realizowane w MOPR,
więc wydaje się naturalne wypłacanie świadczeń z tego programu.

p. M. Zaleski – dodał, że w uzasadnieniu jest napisane, że to jest rozwiązanie przejściowe. W
br.  będzie  prośba  do  Rady  Miasta  o  utworzenie  specjalnej  jednostki,  która  zajmie  się
świadczeniami rodzinnymi a nie socjalnymi.  Obecnie dodatki alimentacyjne i  świadczenia
rodzinne są w MOPR, ale to jest zbyt dużo zadań. Taki wniosek będzie w br.
Trzeba jednak ruszyć, a instytucją do tego przygotowaną jest  MOPR, stąd taki początek,  
a później będzie docelowe rozwiązanie.

p. B. Królikowska – Ziemkiewicz – zapytała, na jakim etapie przygotowań do tego zadania
jest MOPR ? 

p. J. Bochenek – odpowiedział, że niedługo ruszą nabory uzupełniające do obsługi zadania,
część  pracowników  zostanie  przesuniętych,  a  część  trzeba  zatrudnić.  Są  przygotowane
pomieszczenia, a 01.04.br. ośrodek będzie gotowy. 

p. J. Beszczyński – zapytał, ile dzieci skorzysta z tego programu, ile osób trzeba zatrudnić ? 

p. J. Bochenek – odpowiedział, że w Toruniu jest ok. 33 tys. dzieci do 18 r. ż. Problemem jest
oszacowanie rodzin z 1 dzieckiem, które będą się o to świadczenie ubiegać, bo trzeba liczyć
kryterium dochodowe. Miesięcznie będzie to 5 – 6 mln zł. Zatrudnionych będzie ok. 15 osób
spoza ośrodka. 

Dyskusja:

p.  M.  Krużewski –  wyraził  zadowolenie,  że  Prezydent  przedstawił  docelowy  kierunek
instytucji,  która ma pomagać rodzinie.  Dobrze byłoby,  żeby to faktycznie była instytucja,
która pomaga każdej rodzinie, żeby uniknąć pewnych etykiet. Jest wiele rodzin, które nigdy
nie pójdą do MOPR-u, bo to nie honorowo. To będzie okazja do integracji narzędzi dla rodzin
w sytuacjach kryzysowych, żeby pomoc bezpośrednio albo koordynować pomoc z innymi
instytucjami. 

p. W. Klabun – wyraził zadowolenie, że miasto jest dobrze przygotowane do zmian. Inne
gminy są daleko,  bo dopiero  tworzą  podstawy do obsługi.  Program pokazuje,  że  rodzina
będzie wspierana. 

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 334. Wynik głosowania: 24 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 244/16).
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XII.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie    przyjęcia  Programu  Oddziaływań
Korekcyjno  -  Edukacyjnych  dla  Osób  Stosujących  Przemoc  w  Rodzinie  dla  Miasta
Torunia na lata 2016 – 2020 – DRUK NR 257. 

p. J. Bochenek –  przedstawił projekt uchwały.

Opinie:

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 15.

Pytania:

p. M. Krużewski – zapytał, czy budżet państwa ma przewidzianą jakąś pulkę dla miasta  
na ten program ? 
Czy  niebieska  karta  jest  zakładana  na  wniosek  poszkodowanej/poszkodowanego,  czy  
z urzędu? 
Na czym polegałoby podpisanie kontraktu z uczestnikami programu ? 
Jaka jest przewidywana liczba uczestników ? 

p. J. Bochenek – odpowiedział, że finansowanie będzie z urzędu wojewódzkiego. Wydział
polityki społecznej ogłosi konkurs z kryteriami i pulą środków. Uchwalony program będzie
podstawą do ubiegania się o te środki. 
Niebieska  karta  może  być  założona  na  wniosek  osoby  pokrzywdzonej.  Może  się
indywidualnie zgłosić, jest też zakładana przez straż miejską, policję, z taką inicjatywą może
wystąpić pedagog szkolny.
Między  uczestnikiem  programu  a  pracownikiem  socjalnym  jest  zawierana  umowa  o
współdziałaniu,  która  reguluje  zasady  uczestnictwa  w  programie.  To  jest  regulacja
wzajemnych zobowiązań i współpracy.

Dyskusja:

p. K. Żejmo – Wysocka – stwierdziła, że byłoby źle, gdyby nie było programu, a sprawcy
przemocy mieliby zalecone od kuratorów korzystanie z programu lub wynikało to z wyroku
sądu.

p. M. Krużewski – stwierdził, ze dobrze byłoby, żeby miasto miało program, który nie będzie
tylko załącznikiem do konkursu. Z materiałów widać, że jest 4 tys. interwencji policji. Ilość
spraw  niezgłoszonych  pewnie  można  pomnożyć  razy  dwa.  Nie  wiadomo  co  do
rozstrzygnięcia konkursu przez urząd wojewódzki, i też nie wiadomo, czy gmina jest gotowa
do kontynuacji programu z innych środków niż konkursowe. 

p.  K.  Żejmo  –  Wysocka –  dodała,  że  oprócz  tego  programu  jest  też  krajowy program
przeciwdziałania  przemocy  i  wojewódzki  taki  sam  program.  Środki  zapewnia  państwo  
i  obowiązkiem miasta  jest  skorzystanie  z  nich.  Miasto  ma  też  zapewnione  porozumienie
dotyczące korzystania z bezpłatnych telefonów z niebieskiej linii, które są w biurze przemocy
w urzędzie marszałkowskim do godz. 21. Sprawy przemocy są skomplikowane i trudne. KMP
zmieniła  swoje  postępowania  na  korzyść  w kwestii  zakładania  niebieskich  kart  i  szkoleń
pracowników. 

GŁOSOWANIE:
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Uchwała według druku nr 257. Wynik głosowania: 23 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 245/16).

XIII.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie    przyjęcia  Programu  opieki  nad
zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt w Toruniu na rok
2016 – DRUK NR 294. 

p. Sz. Burak –  przedstawił projekt uchwały.

Opinie:

KBiOŚ – zał. nr 16.

Pytania:

p. S. Kruszkowski – zapytał, ile kosztuje utrzymanie zwierzaka miesięcznie w schronisku ? 
Czy brano pod uwagę wprowadzenie programu 500+ dla osób adoptujących zwierzęta ? 

p. Sz. Burak – odpowiedział, że kwotę 750 tys. zł trzeba byłoby podzielić przez ok. 2 tys.
zwierząt rocznie. Nie rozważano takiego programu.

p. S. Kowalska - zapytała, ile zwierząt co roku jest podrzucanych do schroniska ? 
Czy  nie  należałoby  zwiększyć  środki  na  tzw.  panie  kociarki  i  NGO  opiekujące  się
zwierzętami ? 
Jaka jest opinia odnośnie przebudowy i przeniesienia schroniska ? 

p.  Sz.  Burak –  odpowiedział,  że  trudno  powiedzieć  o  liczbie  podrzucanych  zwierząt,  
bo takich danych nie ma. To jest rejestrowane. Większy problem jest w gminach wiejskich,
gdzie zwierzęta są wyrzucane.
Problemem są tzw. kociarki, które nie chcą zrzeszać się w żadnych organizacjach. Zrzeszenie
daje  dostęp  do  talonów  na  sterylizację  i  na  karmę.  W  przyszłym  roku  w  konkursie  
na zwierzęta będą ukierunkowane większe środki.
Obecne schronisko w mpzp ma tymczasową lokalizację.  W przyszłości  w celu uzyskania
wyższych standardów trzeba będzie przenieść schronisko. 
Przy  okazji  przyjmowania  programu  były  rozmowy  z  Prezydentem,  który  zobowiązał
dyrektora WŚiZ, by przygotowywać analizy z gminami ościennymi, czy nie podjęłyby się z
miastem dyslokacji  schroniska.  Było  już  pierwsze  spotkanie  z  gminami  ościennymi.  Ten
temat jest analizowany i odpowiedź będzie na jesieni.  

p.  S.  Kowalska –  zapytała,  czy  cały  czas  na  miejscu  jest  jakiś  lekarz  weterynarii  w
schronisku ?  Czy jeden lekarz wystarcza na potrzeby schroniska ? 

p. Sz. Burak –  odpowiedział, że schronisko ma podpisane umowy z 2 gabinetami. To nie jest
praca  etatowa.  Lekarz  weterynarii  w schronisku nie  tylko  świadczy pomoc na  rzecz  tam
znajdujących się zwierząt, ale też osób ze zwierzętami z miasta. 

Dyskusja:
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p. M. Frąckiewicz –  wskazał, że jednym z punktów planu pracy Komisji Rewizyjnej jest
kontrola  wydawania  środków  w  schronisku.  To  nie  jest  próba  szukania  błędów,  ale
poszukanie pomocy i rozwiązań. 

p.  B.  Królikowska  –  Ziemkiewicz –  wskazała,  że  podoba  jej  się  pomysł  zbudowania
schroniska z ościennymi gminami, bo to zaspokoi potrzeby miasta i gmin. Gminy mogłyby
zawiązać związek w tej sprawie i do tego mogą włączyć się organizacje. 

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 294. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 246/16).

XIV.  Rozpatrzenie  projektu  w  sprawie    przystąpienia  do  realizacji  projektu  
pn.:  „Zagospodarowanie  terenów  zieleni  w  otoczeniu  Muzeum  Etnograficznego  
w Toruniu” – DRUK NR 315.

p. Sz. Burak –  przedstawił projekt uchwały.

Opinie:

KGKISiG – zał. nr 17.

Pytania:

p. B. Królikowska – Ziemkiewicz – zapytała, czy jest już opracowany projekt ? 

p.  Sz.  Burak –  odpowiedział,  że  jest  koncepcja,  która  była  2  wariantowa  i  dwukrotnie
konsultowana. Przystąpiono do opracowania dokumentacji budowlanej. Sąsiedztwo tamtego
terenu w minionych latach zmieniło się. Jest też Muzeum Etnograficzne, dlatego w koncepcji
zagospodarowania widać klimat tej instytucji i nawiązuje do wiejskich ogrodów. Będzie tam
akcent  wodny,  alejki  i  miejsca  do  odpoczynku.  Wyeksponowane  będą  relikty  kościoła  
św. Wawrzyńca. Dostrzegany jest też salonik prasowy.

p.  M.  Olszta  –  Bloch –  zapytała,  czy  prezentowana  koncepcja  jest  po  konsultacjach
społecznych ? 

p. Sz. Burak - odpowiedział, że tak. Większość uwag została zrealizowana przez autorów.

p. M. Krużewski - zapytał, co będzie, gdy projekt nie uzyska dofinansowania ? 

p. Sz. Burak - odpowiedział, że trudno odpowiedzieć. Na razie jest etap wstępny.

Dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 315. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 247/16).
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XV.  Rozpatrzenie  projektu  w  sprawie    przystąpienia  do  realizacji  projektu  
pn.: „Zagospodarowanie terenów zieleni parkowej Jordanek w Toruniu” – DRUK NR
316. 

p. M. Maksim –  przedstawił projekt uchwały.

Opinie:

KGKISiG – zał. nr 18.

Pytania:

p.  J.  Gołębiewski –  zapytał,  dlaczego  jest  brakujący  odcinek  ścieżki  rowerowej  przy  
al. Solidarności/Czerwona Droga ? 

p.  M.  Maksim –  odpowiedział,  że  pieniądze  są  nacelowane  na  rewitalizację  obszarów
parkowych. Są niedoskonałości w ścieżkach rowerowych, ale to będzie przedmiotem innego
projektu drogowego.  

p. J. Gołębiewski – zaapelował o skoordynowanie inwestycji.

p.  M.  Cichowicz -  zapytał,  czy  aleja  komunikacyjna  będzie  drogą,  która  będzie  miała
nawierzchnię mineralną ? 

p. M. Maksim – odpowiedział, że drogi ruchu pieszego będą miały nawierzchnię mineralną.
W obszarze parkowym nie przewiduje się asfaltu i kostki. Wyjątkiem są 3 place, one będą 
z kostki granitowej.

p.  M.  Krużewski -   zapytał,  czy  działka  będąca  w  tamtym  miejscu  zostanie  jest
na  cele  publiczne  czy komercyjne  ?  Kiedy można  spodziewać  się  decyzji  co  do  planów
inwestycyjnych ?

p.  Z.  Fiderewicz -  odpowiedział,  że  cały  czas  wiąże  miasto  umowa  z  Marszałkiem
Województwa. Teren został przekazany na cele kulturalne i tak miejscowy plan to definiuje.
Na  tej  działce  musi  być  funkcja  uzupełniająca  wobec  istniejących  już  obiektów.  Poza
przeznaczeniem na funkcję kulturalną, nie ma pomysłu, co tam będzie. Na pewno nie będzie
obiektu komercyjnego.

p.  S.  Kowalska -   zapytała,  czy zostały uwzględnione  potrzeby osób niepełnosprawnych
odnośnie poruszania się na tamtym terenie ? 

p. M. Maksim – odpowiedział, że tak. Nie ma ograniczeń w poruszaniu się dla takich osób.
Standard  nawierzchni  umożliwia  poruszanie  się  w  każdym  obuwiu.  Będą  odpowiednie
pochylnie i spadki terenu.

p. M. Cichowicz - zapytał, czy na etapie projektu przewiduje się miejsca dostępu do wi – fi ? 

p.  M.  Maksim –  odpowiedział,  że  obszar  będzie  stopniowo  obejmowany  dostępem  
do internetu.

p. M. Cichowicz – zapytał, czy to oznacza, że nie będzie trzeba ingerować za jakiś czas  
w teren ? 
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p. B. Królikowska – Ziemkiewicz – zapytała, czy będzie można wnosić uwagi do planu ?
Czy będą miejsca, żeby można było przyjść z dziećmi i rozłożyć koce ? 

p. M. Maksim – odpowiedział, że obszar ma przyciągać mieszkańców. Architekt przygotował
projekt najkorzystniejszy z punktu widzenia mieszkańców. Cały czas są przyjmowane uwagi,
ale po podpisaniu umowy o dofinansowanie zmiany w projekcie będą skutkowały obniżeniem
dofinansowania. Dodatkowe koszty będą wydatkiem niekwalifikowanym.

p. M. Krużewski - zapytał, czy są warianty w razie niedofinansowania projektu ? 

p. M. Maksim – odpowiedział, że projekt od początku był przewidziany do realizacji, bo to
był  obszar  zdegradowany.  Chodzi  o  nietworzenie  dysonansu  pomiędzy  stanem
zainwestowania  a  pozostałym.  Jeśli  nie  uda  się  pozyskać  dofinansowania,  to  ostatecznie
trzeba będzie realizować za własne pieniądze.  Środki na rewitalizację obszarów zielonych
będą zabezpieczane w kolejnych konkursach przez instytucje.  Jeśli  nie uda się pozyskać  
w pierwszym konkursie, to będą aplikacje do kolejnych. Oceniana jest gotowość beneficjenta
i im więcej czasu mija, tym bardziej miasto jest do tego przygotowane. 

p. B. Królikowska – Ziemkiewicz - zapytała, czy jest zrobiona makieta terenu ? 

p.  M.  Maksim –  odpowiedział,  że  nie  przewidziano  makiety.  Prace  projektowe  są  
na ukończeniu. Pozostaje to do rozważenia.

Dyskusja:

p.  M.  Cichowicz –  wskazał,  że  stawianie  tylko  na  funkcję  spacerowo  –  rekreacyjno  –
wypoczynkową jest ewidentnie błędem w projekcie i należy to przeanalizować.

p. B. Jóźwiak – zaznaczył, że chodzi właśnie o to, żeby było jak najmniej asfaltu. To są
nowoczesne rozwiązania, które trzeba stosować.

p. B. Królikowska – Ziemkiewicz – zasugerowała, żeby oprócz podświetlanych ławeczek
zaprojektować instalację dającą możliwość emitowania jakiejś muzyki.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 316. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 248/16).

XVI.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  udziału  GMT  w  projekcie  
pn.  „Inowrocław,  Bydgoszcz,  Gniezno,  Sopot,  Toruń  (IBGST)  -  przyjazny  e-urząd  –
podniesienie  jakości  usług  w  zakresie  podatków  i  opłat    lokalnych  oraz  zarządzania
nieruchomościami”   – DRUK NR 314.

p. P. Konstanty - przedstawił projekt uchwały z autopoprawką.

Opinie:

KB – zał. nr 19.
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Pytania:

p.  M.  Frąckiewicz –  zapytał,  czy  aktualna  obsada  zapewnia  wykorzystanie  wszystkich
rozwiązań adresowanych do wydziału ? 

p. P. Konstanty – odpowiedział, że wydział ma za zadanie utrzymanie sieci i tu posiłkuje się
firmami zewnętrznymi, a co do projektowania to trochę brakuje mocy.

Dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 314 z autopoprawką. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała
została podjęta (uchwała nr 249/16).

XVII.    Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zawarcia porozumienia dotyczącego
powierzenia  Powiatowi  Toruńskiemu  zadania  w  zakresie  organizacji  powiatowych
przewozów pasażerskich na liniach komunikacyjnych obejmujących    swoim zasięgiem
obszar Gminy Miasta Toruń i Powiatu Toruńskiego   – DRUK NR 304.

p. M. Kowallek - przedstawił projekt uchwały.

Opinie:

KB – zał. nr 20.

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 304. Wynik głosowania: 16 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 250/16).

XVII.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały    uchwały  zmieniającej  uchwałę  w  sprawie
„wieloletniego  programu  gospodarowania  mieszkaniowym  zasobem  Gminy  Miasta
Toruń na lata 2015-2019” – DRUK NR 306 – I i II CZYTANIE.

p. E. Kowalska - przedstawiła projekt uchwały.

Opinie:

KGKISiG – zał. nr 21.

I czytanie

Pytania:

p.  M.  Frąckiewicz –  zapytał,  czym  kierowano  się  10%  obniżką  czynszu  dla  lokali
oddalonych od sieci komunikacyjnej ? 

p. E. Kowalska – odpowiedziała, że nakładano mapę przystanków autobusowych na mapę
lokali. Okazało się, że dojście jest ubitą drogą w ciemności. Ciężko jest też kierować osoby
do takich lokali, a to ma być zachęta dla takich osób. 

23



Dyskusji nie było.

II czytanie

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 306. Wynik głosowania: 17 – 1 – 2. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 251/16).

XVIII.    Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w sprawie  nabycia  nieruchomości  położonej  
w Toruniu przy ulicy Szczęsnej 3 – DRUK NR 291. 

p. A. Rynkowski - przedstawił  projekt uchwały.

Opinie:

KGKISiG – zał. nr 22.

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 291. Wynik głosowania: 20 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 252/16).

XIX.   Rozpatrzenie projektu apelu w sprawie realizacji budowy drogi ekspresowej S 10
między Toruniem i Bydgoszczą – DRUK NR 317.

p. M. Czyżniewski - przedstawił  projekt apelu.

Pytań nie było.

Dyskusja:

p. M. Frąckiewicz – stwierdził,  że każdy głos nawołujący do zajęcia się S 10 i węzłem  
w  Czerniewicach  jest  potrzebny.  Ten  węzeł  wzbudzał  niepokój  od  lat.  Kilka  stanowisk
przyjmowała już rada miasta, wzywając władze naczelne do podjęcia realizacji zadania. 
Zwrócił  się  z  prośbą  do prezydenta,  aby przy kolejnych spotkaniach  z  posłami  z  okręgu
pokazywać i mówić, że sprawa ta jest istotna dla miasta.

p. M. Cichowicz – zwrócił uwagę, że była uchwała, która mówiła o realizacji połączenia  
od węzła Czerniewice, a skoro go nie ma, to trudno realizować ją. 
Trasa  daje  szansę  na  skomunikowanie  zewnętrzne  i  na  budowania  dialogu  dla  duopolu.
Dobrze że głos Torunia i Bydgoszczy jest taki sam.

p. W. Klabun – wskazał, że to jest bardzo ważna droga dla regionu, bo mieszkańcy uzyskają
łatwiejszą  możliwość  komunikacji.  Dobrze,  że  będzie  to  wspólne  stanowisko  rad  miast
Bydgoszczy i Torunia. To pokazuje, że dialog jest możliwy.

GŁOSOWANIE:
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Apel według druku nr 317. Wynik głosowania: 20 – 0 – 0. Apel został podjęty (apel  
nr 2/16).

XX.    Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  rozpatrzenia  petycji  z  dnia  
22 października 2015 r. dotyczącej zmiany nazwy części ul. Fantazyjnej na ul. Jacka
Delekty, ul. Kunort i ul. Wygoda – DRUK NR 307.

XXI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 7 grudnia
2015 r.  dotyczącej  uwzględnienia  w budżecie  miasta  na 2016 r.  kontynuacji  budowy
trasy średnicowej w kierunku zachodnim – DRUK NR 308.

p. M. Czyżniewski - przedstawił projekty uchwał.

Pytania:

p. J. Kowalski – zapytał, kto jest wnioskodawcą obu petycji ?

p.  M.  Czyżniewski –  odpowiedział,  że  p.  Kmieć  z  Kaszczorka,  a  drugiej  radny  
J. Gołębiewski jeszcze przed objęciem mandatu.

p. J. Gołębiewski – zapytał, czy 14 dniowy termin na uzupełnienie petycji jest przewidziany
ustawą o petycjach, czy wynika z innych regulacji ?

p. M. Czyżniewski – odpowiedział, że przez ustawę.

p.  M.  Cichowicz –  zapytał  prezydenta,  czy  coś  zmieniło  się  w  sprawie  przygotowania
dokumentacji dla trasy średnicowej ? 

p. M. Zaleski - odpowiedział, że prace trwają co do sposobu przebiegu i charakteru trasy.  
To są wstępne prace studialne.

Dyskusja:

p. J. Gołębiewski – stwierdził, że ustawa o petycjach poszerza zakres udziału mieszkańców
w sprawach gminy. Należy pamiętać, że petycję podpisały 64 osoby. Dobrze byłoby, gdyby
ona  była  rozpatrzona  w  momencie  dyskusji  nad  budżetem,  bo  mieszkańcy  oczekiwali  
na odpowiedź.
Zaangażowanie  lokalnych  działaczy  jest  bardzo  cenne.  Jeżeli  jest  tak,  że  pozostawienie
petycji  bez  rozpatrzenia  nie  zamyka  drogi  do  ewentualnych  zmian,  to  zaproponował
wniesienie poprawki i zawarcie zdania, że to nie zamyka drogi.

p. M. Czyżniewski – poinformował, że wydział geodezji wskazał, że jedna z dróg nie ma
statusu drogi publicznej.

p. M. Frąckiewicz – zaznaczył, że petycja, która wtedy miała niejako charakter wniosku,
została skierowana do komisji,  o czym mówił przewodniczący i  stosunkiem głosów 3/1/1
została odrzucona, więc nikt nie zamykał drogi. 
Petycje  zwierają  szerszą  drogę  dla  demokracji  w  sensie  udziału  mieszkańców  w  życiu
samorządu. Nie wolno już w trakcie realizacji budżetu po 2 miesiącach wprowadzać zadania,
które w istotny sposób będzie zmieniało budżet  w zakresie  inwestycji.  Tego typu petycje
muszą być rozpatrywane, gdy jest jeszcze możliwość kształtowania wydatków i dochodów
budżetu.
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p. M. Czyżniewski – poprosił radnego o złożenie poprawki na piśmie.

p. M. Frąckiewicz – wypowiedź poza mikrofonem.

p. J. Gołębiewski – przyznał, że w uzasadnieniu jest napisane, że co do drogi niepublicznej
decyzję  podejmuje  dyrektor  Muzeum  Etnograficznego,  natomiast  2  pozostałe  ulice  
są publiczne. 

p. M. Czyżniewski – wyjaśnił, ze wniosek dotyczy jednej ulicy, żeby zmienić nazwę części
ul. Fantazyjnej na ul. Jacka Delekty i w części na ul. Kunort, a jednemu z odcinków, który nie
ma nazwy nadać ul. Wygoda. W tym ostatnim wypadku nie jest to możliwe, bo to nie jest
droga publiczna.

p. M. Czyżniewski – ogłosił 5 min. przerwy.

Po przerwie.

GŁOSOWANIE:

Poprawka radnego J. Gołębiewskiego do druku nr 307.  Wynik głosowania: 4 – 13 – 0.
Poprawka została odrzucona.

Uchwała według druku nr 307. Wynik głosowania: 14 – 2 – 2. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 253/16).

Uchwała według druku nr 308. Wynik głosowania: 16 – 0 – 3. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 254/16).

XXII.  Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skarg z dnia 30 listopada
2015r.  oraz z 1 grudnia 2015r. na Dyrektora Szkoły Podstawowej Nr 3 w Toruniu –
DRUK NR 301.

XXIII.  Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 30 grudnia
2015r. na Dyrektora Szkoły Podstawowej Nr 3 w Toruniu – DRUK NR 331.

XXIV.  Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 11 stycznia
2016r. na Dyrektora Szkoły Podstawowej Nr 3 w Toruniu – DRUK NR 332.

XXV.    Rozpatrzenie projektu uchwały    w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 1 grudnia
2015r.  na  Prezydenta  Miasta  Torunia  oraz  Dyrektora  Biura  Mieszkalnictwa  Urzędu
Miasta Torunia – DRUK NR 333.

p. M. Frąckiewicz – przedstawił projekty uchwał.

Pytań i dyskusji do projektów nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 301. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 255/16).
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Uchwała według druku nr 331. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 256/16).

Uchwała według druku nr 332. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 257/16).

Uchwała według druku nr 333. Wynik głosowania: 17 – 0 – 1. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 258/16).

XXVI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustalenia
liczby i rodzajów stałych komisji Rady Miasta Torunia VII kadencji - DRUK NR 318.

p. M. Olszta - Bloch – przedstawiła projekt uchwały.

Pytań i dyskusji było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 318. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 259/16).

XVI.     Interpelacje,  zapytania  i  wnioski  (zgodnie  z  §  36  Regulaminu  Rady  Miasta
Torunia).

1. Interpelacje: 

wiceprzewodniczący rady M. Jakubaszek – poinformował, że nie wpłynęły interpelacje.

2. Zapytania:  

radny M. Cichowicz – 11 września 2006 roku została sporządzona w formie aktu notarialnego
umowa sprzedaży nieruchomości położonej przy ul. Browarnej 1 i ul. Piernikarskiej 10-14,
dla  której  założono Księgę Wieczystą  o nr  TO1T/00015868/0.  Stronami  ww. umowy byli
Gmina Miasta Toruń - ówczesny właściciel nieruchomości - oraz Nabywca - Polskie Pierze 
i  Puch  Spółka  z  ograniczoną  odpowiedzialnością  z  siedzibą  w  Borczu.  Zgodnie  
z  postanowieniami  przedmiotowej  umowy,  w  razie  niewykonania  w  ciągu  pięciu  lat  
od zakupu nieruchomości remontu tej nieruchomości, Nabywca miał płacić karę umowną  
w wysokości 20 000 zł miesięcznie za każdy miesiąc zwłoki.
Nabywca nie wywiązał się z obowiązku wykonania remontu przewidzianego przez Strony  
w umowie sprzedaży nieruchomości. Do dziś nieruchomość nie została wyremontowana. 
W związku z powyższym zwracam się z pytaniem do prezydenta, jaką kwotę wynikającą  
z ww umowy udało się wyegzekwować?

Jeżeli  nie  udało  się  wyegzekwować wszystkich  kwot wynikających z  umowy,  to  proszę  
o informację, jakie działania podejmował urząd w celu ich uzyskania?

W jaki sposób urząd zabezpieczył interesy GMT w zakresie zabezpieczenia potencjalnych
roszczeń?

W związku z rozpoczęciem procedury uzyskania decyzji środowiskowej dla budowy Trasy
Wschodniej od pl. Daszyńskiego do ul. Grudziądzkiej, pojawiły się wątpliwości dotyczące tej
inwestycji.
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Czy ul. Rydygiera nie będzie uwzględniała możliwości wjazdu na Trasę Wschodnią w kierun-
ku Mostu Wschodniego? Jeżeli takie jest rozstrzygnięcie to proszę o wyjaśnienie,  dlaczego
rozwiązanie to, jest sprzeczne z wynikami konsultacji społecznych, które wskazały koniecz-
ność budowy takiego połączenia?

Dworzec Główny

Ile kosztowały schody ruchome łączące tunel z holem głównym dworca?

Ile kosztowałyby schody dłuższe doprowadzone do poziomu podłogi tunelu?

Jakie koszty dodatkowe należało ponieść, aby zainstalować wygodniejsze, dłuższe schody ru-
chome?

Czy GMT może doprowadzić do zaprzestania zanieczyszczania chodnika, przez kanalizację
budynku PKP znajdującego się przy peronie II za parkingiem?

Czy możliwe jest wybudowanie chodnika do postoju taksówek w dojeździe pomiędzy torami?
Obecnie brakuje kilkunastu metrów chodnika, a pasażerowie muszą przechodzić przez bardzo
niekomfortowy bruk?

Czy Prezydent może wpłynąć na zarządcę nieruchomości, aby udostępnić poręcz przy scho-
dach na dojściu do schodów ruchomych w wejściu z tunelu? Obecnie poręcz ta jest zastawio-
na automatami i schody te nie spełniają warunków technicznych zgodnie z prawem budowla-
nym.

Dlaczego nie został zrealizowany zapis w budżecie na rok 2015 w postaci, ZRID dla ul. Łącz-
nej? Jakie działania podjął urząd w celu realizacji tego zadania?

Kto w Toruniu decyduje o kształcie komunikacji publicznej? Pytanie związane jest z wypo-
wiedzią  pana  prezydenta  o  zmianie  planów  dotyczącej  lokalizacji  pętli  autobusowej  
na ul. Łącznej.  W jaki sposób ten obszar będzie skomunikowany po likwidacji pętli? 

Kiedy na Osiedlu Stawki Południowe, okolice ul. Łącznej pojawi się komunikacja miejska?
Czy prezydent zamierza wystąpić o zmianę planu zagospodarowania dla Stawek w związku 
z likwidacją pętli wskazanej w tym planie?

Odpowiedź nie została udzielona na sesji przez Prezydenta Miasta.

radna M. Olszta – Bloch – pytania dotyczące przebudowy ul. Długiej.

Kiedy odbędą się konsultacje w tej sprawie i jaki będzie ich zakres ?

Czy obecnie jest przygotowywany nowy projekt przebudowy ul. Długiej ?

Jeśli  tak,  to  czy  uwzględnia  on  propozycje  mieszkańców  przekazane  w  formie  projektu
„Bezpieczna Długa” Prezydentowi, WGK, MPU, oraz MZD. Jeśli uwzględnia, to w jakim
zakresie ? 

Odpowiedź nie została udzielona na sesji przez Prezydenta Miasta.

radna S. Kowalska – 
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Kiedy GMT lub CKK Jordanki zamierzają kupić carillon do sali na Jordankach, skoro zostało
wybudowane pomieszczenie pod ten instrument warto byłoby zadbać o sam instrument? 

Czy w Toruniu prowadzone są statystyki  kolizji  i  wypadków drogowych w bezpośrednim
sąsiedztwie, okolicy szkół? Jeżeli tak, to proszę o  udostępnienie takich informacji.

Ile dzieci uczęszcza do szkół z podziałem na szkoły podstawowe, gimnazja i licea ?

Które szkoły zatrudniają tzw. Agatkę lub Pana Stop ?

Ile MZD w roku 2014, 2015 i  2016 wydał „zezwoleń na okaziciela”,  które upoważniają  
do  zwolnienia  z  opłaty  parkingowej  w  strefie  płatnego  parkowania?  Proszę  o  podanie
informacji  z  podziałem  na  zezwolenia  wydawane  tylko  na  okaziciela  i  te  wydawane  
na  okaziciela  z  informacją  o  marce  i  numerze  rejestracyjnym  auta,  dla  którego  wydano
zezwolenie.

Odpowiedź nie została udzielona na sesji przez prezydenta miasta.

3. Wnioski: 

a) radny K. Wojtasik – 1 wniosek (zał. nr 23),

b) radny M. Cichowicz – 2 wnioski (1 wniosek złożony do przewodniczącego rady miasta)
(zał. nr 24),

c) radna M. Olszta – Bloch  – 2 wnioski (zał. nr 25), 

d) radny J. Gołębiewski – 2 wnioski (zał. nr 26, 27),

e) radna D. Zając – 7 wniosków (zał. nr 28),

f) radny B. Jóźwiak – 3 wnioski (zał. nr 29),

g) klub radnych PO – 1 wniosek (zał. nr 30) ,

h) radny M. Rzymyszkiewicz – 10 wniosków(zał. nr 31),

i) radna B. Królikowska – Ziemkiewicz – 3 wnioski (zał. nr 32),

j) radny M. Jakubaszek – 1 wniosek (zał. nr 33),

k)  radny Ł. Walkusz – 2 wnioski (zał. nr 34).

XVII. Informacje:

Prezydenta, Prezydenta, inne: nie było.

XVIII. Zakończenie sesji.

p. M. Czyżniewski – zakończył XXII sesję Rady Miasta Torunia.

Protokół sporządził       Przewodniczący
   Piotr Pyrek                           Rady Miasta Torunia

   

   Marcin Czyżniewski
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